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Mától szabad a tejpiac 

2015. április 1.  

 

Nagyobb mértékű tejtermelést, és olcsóbb tejtermékeket hozhat, hogy megszűnt a több mint 

harminc évig működtetett európai tejkvótarendszer. Nyugat-Európa legnagyobb tejtermelő 

országai ugrásra készen vártak a mai napra, Magyarországon viszont mind a termelés, mind 

pedig a feldolgozás hátrányba kerülhet. 

Ma harminc éve először nem szabályozza a tejágazatot kvótarendszer Európában. Az 1984-

ben még az Európai Gazdasági Közösség (EGK) vezette be a piacszabályozási eszközt. 

Eredetileg öt évre tervezték, majd több alkalommal megújították. A kvóta évtizedekig 

elodázott kivezetése azonban nem tarthatott tovább. A világ tej- és tejtermék-kereslete egyre 

nagyobb, a tejtermelés globális rangsorában egyelőre vezető Európa pozícióját pedig mind 

jobban veszélyezteti Ázsia.  

A kvóta megszűntével az EU akadálytalanul növelheti tejtermelését és feldolgozását, a 

bővülés mindkét téren borítékolhatónak tűnik. Sőt, a jelek szerint a termékpálya szereplői 

mintha már részben „be is árazták” volna a szabály eltörlését. „A tejkvóta kivezetésének 

hatásai már jelenleg is megfigyelhetők, hiszen a legnagyobb tejtermelő országok jelentősen 

növelték az elmúlt években a tejkibocsátásukat” – mondta el lapunknak Mélykuti Tibor, a Tej 

Szakmaközi Szervezet és Terméktanács elnöke. Az elmúlt években mintegy 6 százalékkal 

nőtt a tejkibocsátás az uniós országokban. 

A felszabaduló uniós tejtermelés azért is aggasztó a hazai tejágazatra nézve, mert 

Magyarország eddig is mélyen alulmúlta saját tejkvótáját, ezért valószerűtlen, hogy a termelés 

növelése reális lenne. A magyar tejágazat számára adott 2 milliárd kilogrammos felső határ 

helyett korábban évente csak hozzávetőleg 1,5 milliárd kilogrammnyi tejet tudott termelni az 

ország. Az utóbbi években pedig már ennyit sem: a magyar termelés az 1,4 milliárd 

kilogrammot sem érte el. Igaz, a hazai tejtermelés legnagyobbjai, a szakosított telepek már 

képesek olcsóbb tejet előállítani a korábbiaknál, azonban még így sem vehetik fel a versenyt 

az unió csúcstartóival. Mennyiségben úgy tűnik, inkább visszafejlődtünk, jóllehet 

Magyarországnak csaknem tizenegy esztendeje volt arra, hogy felkészüljön a kvóta utáni 

időkre. 

Elsősorban klimatikus okok miatt, de a termelésszervezés hatékonyságát tekintve is a kvóta 

megszűntének legnagyobb nyertesei a tengerparti tejtermelő övezet országai lehetnek. A 

Lengyelországot, Dániát, a legnagyobb szereplőnek számító Németországot, valamint 

Belgiumot, Hollandiát, az Egyesült Királyságot, Íroszágot és természetesen Franciaországot 

felölelő termelési övezet tovább növelheti már jelenleg is komoly kibocsátását. A például 

Angliában és Írországban magyar szemmel nézve nagyon olcsón, 22-23 eurócentért előállított 

tejhez fejlett feldolgozás is társul. Ha nem lesz kvóta sem, semmi sem fogja majd vissza a 

termelést és a feldolgozást. A vajhegyeket és rengeteg tejport előállító gyárak termékeit 

persze döntően Ázsiába fogják exportálni – hangsúlyozták többször a tejágazat szereplői –, de 
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a magasan feldolgozott tejtermékekből, így a sajtokból, joghurtokból bőven jut az Unió keleti 

tagállamaiba is. 

A tejtermékek fogyasztói árainak csökkenését várja Raskó György is. Az agrárközgazdász 

szerint az olcsó, nagy tömegben előállított nyugati nyerstej és a feldolgozás kapacitásainak 

növelése olyan középkategóriás sajtokat és egyéb feldolgozott tejtermékeket eredményez 

majd, amelynek áraival lehetetlen versenyezni. Raskó úgy véli, az új helyzetben csak a 

legnagyobb és legtöbbet fejlesztő szereplők tudnak labdába rúgni. „A szakosított telepek 

külön-külön milliárdos nagyságrendű beruházások eredményei, ezeket nem fogják feladni, 

hanem mindent megtesznek majd a fejlesztésükért. A nagymértékű hatékonyságjavításra nem 

csak a tehenészetek, hanem a feldolgozók is rá vannak kényszerítve, itt legfeljebb egy-két 

komoly, nagyobb szereplő tud tartósan megmaradni. ” – tette hozzá. Forrás: www.vgo.hu 

 

Egyszerűbb lesz ekáer-számhoz jutni 

2015. április 1. 

 

A könnyítés a legalább 50 milliárd forintos árbevételű fuvarozók, valamint az egyetemes 

postai szolgáltatókra vonatkozik, ők mindössze három adat megadásával igényelhetik a 

számot az elektronikus közúti áruforgalom ellenőrző rendszerben. 

A nemzetgazdasági miniszter februári rendelete szerint az a közúti fuvarozó cég, amelynek a 

két évvel korábbi mérlegében az éves nettó árbevétel az 50 milliárd forintot elérte - a saját 

termelésű készlet értékesítéséből származó nettó árbevétele pedig legalább 40 milliárd forint 

volt - egyszerűsített módon kérhet ekáer-számot. 

Ez az egyszerűsítés azt jelenti, hogy mindössze három adatot kell megadni az adóhatóság 

részére, az általánosan megkövetelt 21 adat helyett. Az egyszerűsített kérelemhez a következő 

adatok szükségesek: a feladó, a címzett neve és adószáma, továbbá a fuvarozáshoz használt 

jármű rendszáma. Szintén április első napjától hatályos a törvénynek az a szabálya, hogy ha a 

feladó és a címzett is belföldi, és a nem kockázatos terméket a címzett maga fuvarozza vagy 

fuvaroztatja, akkor az ekáer-számot is a címzett kéri meg. 

Egyelőre még csak a kormány honlapján szerepel az az ekáer-rendelet módosítás, amely 

szerint a biztosítéknak folyamatosan el kell érnie a fuvarozói bejelentést megelőző 45 napban 

szállított kockázatos termékek együttes, áfa nélkül számított ellenértékének a 15 százalékát. A 

kockázatos termékek listája a rendelettervezet szerint kibővül a csokoládé-féleségekkel, a 

gombával, a dzsemekkel és a gyümölcslevekkel. Felkerültek a listára a növényi olajok, 

továbbá az állatok etetésére szolgáló készítmények. 

Jó néhány hulladék is kockázatos terméknek minősülhet a jövőben. Ilyen például a 

cukorgyártási hulladék, a szójabab préselése után visszamaradó olajpogácsa, valamint a 

növényi zsírok és olajok kivonása után visszamaradó olajpogácsa is. 

Forrás: www.mti.hu 

 

A világ legnagyobb tejipari csoportja céget vett Magyarországon 

2015. április 2. 

 

Belépett a magyar tejiparba a francia Laktalis, miután a csoportot tulajdonló, belgiumi 

központú BSA International SA megvásárolta a tiszafüredi Kuntej Zrt.-t.  

A tulajdonosváltás már március elején megtörtént, de a tranzakcióról nem nyilatkoznak a 

felek. A mintegy 5,5 milliárd forint éves árbevételű, eddig magyar családi kézben lévő 

Kuntejet a tulajdonosok azután értékesítették, hogy Kovács István tulajdonos-vezérigazgató 

nyugdíjba vonult. 

A francia Lactalis 2011-ben vált a világ legnagyobb tejpiaci szereplőjévé, miután 

meghatározó tulajdonrészt szerzett az olasz Parmalatban. A BSA International, illetve a 

http://www.vgo.hu/
http://www.mti.hu/
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Lactalis végső soron családi vállalkozásként, a francia Besnier család irányításával működik. 

A csoport évente 15 milliárd liter tejet dolgoz fel, csaknem 70 országban 61 ezer 

munkavállalót foglalkoztat, éves forgalma pedig eléri a 16 milliárd eurót. 

Forrás: www.agrarszektor.hu 

 

Hogyan tovább a tejkvóta után? 

2015. április 2. 

 

Kihívás és új lehetőség is a tejkvóta megszűnése – jelentette ki Czerván György, a 

Földművelésügyi Minisztérium agrárgazdaságért felelős államtitkára a Kossuth Rádió 180 

perc című műsorában. Hangsúlyozta: kell egy erős szakmaközi szervezet, szorosan 

együttműködnek a Tej Terméktanáccsal. 

Az államtitkár szerint stabil és kiszámítható támogatási rendszerre van szükség, és szerinte 

ilyen tekintetben a szaktárcának nincs miért szégyenkeznie, hiszen tavalyhoz képest 70 

százalékkal fog emelkedni a tejágazat támogatottsági szintje. Fontosnak nevezte a 

feldolgozóipar fejlesztését is, itt a vidékfejlesztési források jöhetnek szóba, és az 

állattenyésztési korszerűsítési projektek is folytatódnak. 

Az olcsó importtej esetében az adóhivatal és a Nemzeti Élelmiszerlánc-biztonsági Hivatal 

ellenőrző tevékenysége, valamint az ekáer-rendszer sem nélkülözhető. Az eddigi, nagyjából 

13 forint helyett kilogrammonként 26 forint támogatást kapnak a termelők. Mindemellett – a 

Terméktanács kérésére – még az idén létrehoznak egy 420 millió forintos marketingalapot, és 

próbálják felhívni a fogyasztók figyelmét a jó minőségű magyar tejre. Magyarországon az egy 

főre jutó tejfogyasztás 50 liter körüli, az unióban 65 kilogramm. Hazánkban egy főre 165 

kilogramm tejtermék jut, az uniós átlag pedig 200 kilogramm. 

Forrás: www.hirado.hu 

 

 

Sarokba szorítva harcol a magyar tejipar 

2015. április 2. 

 

Harmincegy év után április 1-től megszűnt az Európai Unióban a tagországokra kiosztott 

tejtermelési kvótarendszer. Ez azt jelenti, hogy tiszta versenyhelyzet áll elő a szektorban a 

közösségen belül, hiszen immár mindenki annyi tejet állít elő, amennyit akar. Ez a változás a 

magyar ágazat számára kihívást és lehetőséget teremt – mondta Czerván György, a 

Földművelésügyi Minisztérium agrárgazdaságért felelős államtitkára. A felvásárlási árakon 

látszik, hogy a magyar piac igen feszített, a termelőknek nem nagyon van mozgásterük. 

Utóbbi kijelentés azért jelentős változás azokhoz a véleményekhez képest, amelyek még 

mintegy fél éve hangzottak el a gazdálkodók részéről. Ezek igencsak borús képet vetítettek 

előre arra az időszakra, ha az unióban megszűnik a kvótarendszer.  

A pesszimista termelők arról beszéltek, hogy a feketepiacon keresztül az országba érkező 

árualapok akár össze is roppanthatják a hazai ágazatot, miután mélyen a hazai termelési ár 

alatt lehet az import – elsősorban UHT – tejeket a polcokra rakni. A hazai vásárlók számára 

pedig továbbra is az ár az elsődleges szempont. 

Felvetésünkre, hogy mi változott meg az elmúlt fél évben, s mire ez a derű a fejleményeket 

illetően, Czerván György úgy fogalmazott, a versenynek lehetnek vesztesei is. Nem mondjuk 

azt, hogy eljött a Kánaán ideje, de azt sem, hogy összeomlást kellene vizionálni. Ami rajtunk, 

az agrártárcán múlik, mindent meg akarunk tenni azért, hogy a hazai tejtermelők sikeresek 

legyenek a kvótarendszer lebontása után is.  

Ezzel kapcsolatban a sajtótájékoztató közben elmondta, hogy tavaly kilogrammonként 12,94 

forintot fizettek ki támogatásként, míg idén ezt 26,45 forintra emelték. Ez fajlagosan a 

http://www.agrarszektor.hu/
http://www.hirado.hu/
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legnagyobb arányú szubvencionálási szint az összes tagállamot figyelembe véve. 

Összességében ez azt jelenti, hogy az erre fordított forrásokat az elmúlt évi 28,93 milliárd 

forintról, az unió jóváhagyásával sikerült közel 49,5 milliárd forintra növelni. Nyilván a két 

szép szemünkért nem fog húst és tejet termelni senki, ezt akkor teszi meg, ha jövedelmező 

lesz a gazdálkodása, ehhez minden lehetőséget szeretnénk megadni – jelentette ki az 

államtitkár.  

A magyar ágazatnak elsősorban a belső piacokra kell koncentrálnia, hiszen vannak 

lehetőségek, miután a Magyarországra kiosztott kvótamennyiséget az utóbbi időben nem 

sikerült kihasználni. A hazai termelés – ami tavaly 1,7-1,8 milliárd liter volt – az elmúlt 

időszakban mintegy 20 százalékkal jellemzően elmaradt a felső szinttől. Ezenfelül a 

fogyasztással is van hova fejlődni – jegyezte meg az államtitkár –, hiszen a hazai 

tejfogyasztás évente 51,9 kilogramm fejenként, míg ugyanez az Európai Unióban csaknem 65 

kilogramm. Ha az összes tejterméket egy kalap alá vesszük, akkor is komoly a hazai lakosság 

elmaradása az uniós átlagtól, hiszen így az éves átlagos fogyasztás itthon alig 150 kilogramm 

fejenként, míg az EU-ben eléri a 200 kilogrammot.  

A sajtótájékoztatón részt vevő Mélykúti Tibor, a Tej Terméktanács elnöke az előzőekhez 

hozzátette: a kvótarendszer egy fontos piacszabályozás volt, ám megszűnése nem fordítja fel a 

világot. E nélkül is képesek leszünk versenyképesen termelni, és felvesszük a kesztyűt. 

Konstruktív együttműködésnek kell jellemeznie a következő éveket, és nem az ellenállásnak 

és a vitának.  

A hazai keresletet a lehető legnagyobb mértékben ki kell szolgálni, s ennek során 

hangsúlyozni kell az élelmiszer-biztonságot. Ez lehet az egyik ütőkártyája az ágazatnak a 

bizonytalan eredetű import, sok esetben áfacsalt termékekkel szemben. Ennek egyik komoly 

eszköze lehet az a 420 millió forintos marketingalap, amelyet állami szerepvállalással hoztak 

létre. Ennek felhasználásával a tervek szerint már májusban elindul egy hazai tejfogyasztást 

népszerűsítő kampány.  

Mélykúti azt is kifejtette, hogy bizonyos termékeknél folytatódjon az áfacsökkentés, a 

terméktanács szeretné, ha a fogyasztói tej 5 százalékos sávba kerülne. Ha ez megvalósulna, 

akkor ezt akár még rezsicsökkentési elemként is lehetne kommunikálni – jelentette ki a 

szakmai szervezet vezetője. Czerván erre úgy reagált: a tárca mindig is érdekelt volt az 

alapvető élelmiszerek áfájának csökkentésében, ám a kérdés a Nemzetgazdasági 

Minisztériumban dől el. Hozzátette: az említett termékkör esetében ez mintegy 18 milliárd 

forintos bevételkiesést jelentene.  

Hogy hogyan alakul a tejtermelés helyzete, az a jövő zenéje lesz, az azonban a felvásárlási 

árakon látszik, hogy igen feszített a piac, s a termelőknek nem nagyon van mozgásterük. A tej 

felvásárlási ára ugyanis 98-99 forint most kompenzációkkal együtt, míg az önköltségi ár 93-

95 forint között alakul. Vagyis valóban nincsenek könnyű helyzetben a tejtermelők.  

Forrás: www.nol.hu 

 

 

Lengyelország rengeteg tejet termelne 

2015. április 2. 

 

Lengyelország azt tervezi, hogy az Európai Unió negyedik legnagyobb tejtermelője lesz, 

mondta Marek Sawicki mezőgazdasági miniszter.  

"Lengyelország a legnagyobb európai tejtermelők rangsorában jelenleg a negyedik, 

Németország, Franciaország és az Egyesült Királyság mögött" - mondta Sawicki. „Az a 

célunk, hogy két éven belül megszerezzük a harmadik helyet."  

http://www.nol.hu/
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Az EU április elsejei hatállyal megszüntette a tejtermelési kvótákat, s ezzel megnyitotta az 

utat a termelés növelésére és a közösségen belüli versenyre. Sawicki arról is beszélt, hogy a 

tejkvóták megszüntetése javítani fogja az európai termelők világpiaci versenyképességét is. 

A világ legnagyobb tejtermelője az Egyesült Államok, éves kibocsátása 91 millió tonna. 

Németország, az EU legnagyobb termelője világméretekben az 5. helyen áll. 

Lengyelország évi 12,7 millió tonna tejet termel, elmaradva az Egyesült Királyság 13,9 millió 

literes eredményétől. 

Forrás: www.figyelo.hu 

 

 

Tényleg csökken a fogyasztói tej áfája? 

2015. április 3.  

 

Rezsicsökkentési elem is lehetne a fogyasztói tej általános forgalmi adójának 5 százalékra 

csökkentése.  

A Tej Szakmaközi Szervezet és Terméktanács elnöke, Mélykuti Tibor Czerván Györggyel, a 

Földművelésügyi Minisztérium agrárgazdaságért felelős államtitkárával közösen tartott 

sajtótájékoztatón beszélt az uniós tejkvóta április elsejei kivezetéséről. A terméktanács elnöke 

közölte, a csökkentésre már idén is tettek javaslatot. Emlékeztetett: a magyar fogyasztó 

rendkívül árérzékeny, és a magyar tejtermékfogyasztás több mint fele tej. 

Czerván György megismételte a tárca korábbi álláspontját az ügyben, miszerint a 

szakminisztérium támogatja az alapvető élelmiszerek áfájának mérséklését, figyelembe véve 

az ország büdzséjének teherbíró képességét. Mint mondta, a fogyasztói tej áfájának 

csökkentése mintegy 18 milliárd forintba kerülne. 

Emlékeztetett: az áfacsökkentés a Nemzetgazdasági Minisztérium hatáskörébe tartozik, és a 

tárca vezetője a későbbiekben – a magyar gazdaság teljesítményének függvényében – nem 

zárta ki az áfamérséklés vizsgálatát. Az államtitkár utalt rá: az uniós tejkvóta a közös 

agrárpolitika egyik piacszabályozási eleme volt, megszüntetéséről még 2008-ban született 

döntés. Több ország nem használta ki a rendelkezésére álló kvótamennyiséget, Magyarország 

20-25 százalékkal volt alatta. A kvótarendszer megszüntetése versenyhelyzetet teremt, ami 

nemcsak kihívás, hanem lehetőség is a magyar tejtermelők számára. 

Annak érdekében, hogy az ágazat élni tudjon a lehetőséggel, a minisztérium megemelte a 

közvetlen támogatás összegét, ez 2014-ben még 28,93 milliárd forint volt, idén 49,43 milliárd 

forintra nő. Az állatjóléti támogatás összege mindkét évben 8 milliárd forint. Czerván György 

felhívta a figyelmet: a Terméktanáccsal való konzultáció alapján létrejön egy 420 millió 

forintos marketingalap is, amely a jó minőségű magyar tej népszerűsítését szolgálja. 

Mélykuti Tibor arról beszélt, hogy az utóbbi években megerősödött a Terméktanács, ezt az is 

alátámasztja, hogy a miniszter reprezentatív szakmaközi szervezetként ismerte el 2013-ban. A 

Terméktanács elnöke reményét fejezte ki, hogy 2020-ig az élelmiszeripar fejlesztésére szánt 

300 milliárd forintos forrásból a tejfeldolgozók fejlesztésére is lehet majd fordítani. Jelezte: 

tejmarketingre a szakmaközi szervezet éves szinten a saját tagjai által összeadott pénzből 

mintegy 150-180 millió forintot tud majd költeni. 

Sürgette a feketegazdaság elleni még hatékonyabb fellépést mind a Nemzeti Élelmiszerlánc-

biztonsági Hivatal, mind a Nemzeti Adó- és Vámhivatal részéről. Ennek egyik jó eszközének 

nevezte a nemrégiben bevezetett Elektronikus Közúti Áruforgalom-ellenőrző Rendszert. 

Forrás: www.mti.hu 

 

 

 

 

http://www.figyelo.hu/
http://www.mti.hu/
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Júniustól csökkentik Romániában az élelmiszerek áfáját 

2015. április 7.  

 

Júniustól 9 százalékra csökkentik Romániában minden élelmiszer és alkoholmentes ital áfáját 

– jelentette be kedden a bukaresti kormány ülésén Victor Ponta miniszterelnök.  

 

Az általános forgalmi adó 24 százalékos Romániában, az új adótörvénykönyv ennek szintjét 

jövő évtől kezdődően 20 százalékra csökkentené. Korábban a kenyér és bizonyos turisztikai 

szolgáltatások esetében vezettek be 9 százalékos csökkentett áfát Romániában. 

A kormányfő közölte: a kabinet most sürgősségi rendelettel hozza előre a 2016 január 

elsejétől tervezett adócsökkentő intézkedések egyikét, amelyeket a parlamenti elfogadásra 

váró új adótörvénykönyv irányoz elő. Az eredeti tervekkel szemben nemcsak az 

alapélelmiszerek, hanem minden élelmiszer áfája csökken, valamint az értékesítésükkel 

kapcsolatos közétkeztetési szolgáltatásoké is – hangsúlyozta a miniszterelnök. 

Ponta szerint a román költségvetés a tervezett 5 milliárd lejes (340 milliárd forint) hiány 

helyett 5 milliárd lejes többlettel zárta az idei első negyedévet és így máris rendelkezik az 

élelmiszerek áfájának csökkentésével keletkező bevételkiesés fedezetével. 

Az intézkedést Victor Ponta azzal indokolta, hogy egyrészt az Európai Unióban a románok 

költik jövedelmük legnagyobb hányadát (csaknem harmadát) élelemre, másrészt az 

élelmiszerágazatban a legmagasabb az adókerülés mértéke. 

Bukarest azt reméli, hogy az élelmiszerek áfájának csökkentése hozzájárul az ágazat 

versenyképességének javításához, a feketegazdaság visszaszorításához és növeli az ország 

élelmiszerbiztonságát. 

A Nemzetközi Valutaalap nemrég közölte: ellenzi a román kormány adócsökkentési terveit, 

amelyeket túl korainak tart. 

A bukaresti hírtelevíziók által megszóltatott elemzők szerint a szociáldemokrata Victor Ponta 

azért próbálja minél gyorsabban életbe léptetni a liberálisok által is szorgalmazott 

adócsökkentéseket, hogy kifogja a szelet jobbközép politikai ellenfelei vitorlájából a jövő évi 

önkormányzati és parlamenti választások előtt. 

Forrás: www.trademagazin.hu 

 

 

1,4 százalékkal csökkentek a fogyasztói árak 

2015. április 8.  

 

Januárban a fogyasztói árak átlagosan 1,4 százalékkal voltak alacsonyabbak, mint egy évvel 

korábban. Ezen időszak alatt jelentősebb mértékben az üzemanyagok és a háztartási energia 

ára csökkent. Az élelmiszerek, a ruházkodási, valamint a tartós fogyasztási cikkek ára szintén 

mérséklődött, míg a szolgáltatások és a szeszes italok, dohányáruk drágultak.  

1 hónap alatt – 2014. decemberhez viszonyítva – a fogyasztói árak átlagosan 0,2 százalékkal 

csökkentek. Az élelmiszerekért átlagosan 1,3 százalékkal kellett többet fizetni, ezen belül nőtt 

az idényáras élelmiszerek, azaz a burgonya, friss zöldség, gyümölcs (6,8%), a csokoládé, 

kakaó (2,9%), a kávé (2,7%), a liszt (1,5%), valamint a tojás (1,4%) ára. Csökkent a cukor 

(1,6%) és a tej (0,4%) ára.  

Forrás: www.trademagazin.hu 

 

 

 

 

 

http://www.trademagazin.hu/
http://www.trademagazin.hu/
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Növekedési pályára állt a mezőgazdaság 
2015. április 10. 

 

Fazekas Sándor történelmi rekordnak nevezte, hogy a magyar mezőgazdaság az elmúlt négy 

évben 42 százalékkal növelte kibocsátását. 

A magyar gazdák eredményesen gazdálkodtak az uniós támogatásokkal, a belső piacon nőtt a 

magyar termékek aránya, az agrárexport magas szinten áll - fejtette ki a földművelésügyi 

miniszter. Fazekas Sándor hozzátette: az a cél, hogy még többet és még jobb minőségben 

termeljen a magyar mezőgazdaság, így képezve plusz jövedelmet. 

Fontos, hogy a hungarikumok és funkcionális élelmiszerek vonatkozásában bővüljön a 

választék és emellett minél több külső piacot is meg kell találni - húzta alá a földművelésügyi 

miniszter. 

Győrffy Balázs, a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara elnöke elmondta, hogy tavaly májusban a 

kamara és a Magyar Nemzeti Kereskedőház Zrt. egy megállapodást írt alá, amelynek célja a 

mezőgazdasági exportlehetőségek kihasználása és bővítése. Hozzátette: a kamara célja, hogy 

naprakész és pontos információhoz juttassa a tagjait. Nagyon fontos a megfelelő piaci 

környezet, amely kiszámítható működést tesz lehetővé - hangsúlyozta Győrffy Balázs, 

hozzátéve, hogy az élelmiszerek áfájának csökkentését kiemelt jelentőségűnek tartja. 

A múlt év végén a kamara az élelmiszerek ütemezett áfacsökkentését szorgalmazó 

munkacsoport felállítására tett javaslatot, amelyhez a minisztériumtól is támogatást kaptak - 

mondta a kamara elnöke.  

Kupcsok Lajos, a Magyar Nemzeti Kereskedőház Zrt. vezérigazgató-helyettese bejelentette, 

hogy júniusban indítják útjára a Közép-európai Kereskedelemfejlesztési Hálózatot, hogy a 

potenciális exportáló vállalkozásokat piaci lehetőségekhez segítsék. 

Hozzátette: 8 országban összesen 22 irodát működtetnek majd, hetet Szlovákiában, hetet 

Romániában, kettőt Ukrajnában, kettőt Szerbiában és egyet-egyet Horvátországban, 

Szlovéniában, Ausztriában és Lengyelországban. 

A sajtótájékoztatót követően nyitották meg a hazai agrárium külföldi piacokon nyíló 

lehetőségeiről rendezett fórumot, amely a júniusban záródó országos rendezvénysorozat első 

állomása. 

Forrás: www.mti.hu 

 

 

5,3 százalékos reklámadó jöhet 

2015. április 10. 

 

A kormány azt javasolja az Országgyűlésnek, hogy 5,3 százalék legyen a reklámadó 

maximális mértéke - ismertette a kabinet előző napi döntését a Miniszterelnökséget vezető 

miniszter.  

Lázár János elmondta, hogy ebből az adónemből 7-8 milliárd forintos bevétellel számolnak, 

az pedig még kérdéses, legyenek-e olyanok, akik a nulla kulcsos sávba tartoznak majd. Úgy 

vélte, hogy a bizottság valószínűleg elfogadna egy, a nulla és az 5,3 százalék közötti második 

kulcsot. Ebben még nem született végső döntés - mondta. Megjegyezte, hogy a magyar kis- és 

középvállalkozásoknak megpróbálnak segíteni, de e téren az Európai Bizottsággal is 

egyeztetniük kell.  

Hozzátette: a jövő héten be kell nyújtani a javaslatot az Országgyűlésnek, és az új törvényt 

április-május folyamán el kell fogadni. Még ha lesznek is, akik mentesülnek a fizetés alól, 

lesz reklámadó, és Európában a legmagasabb lesz - rögzítette Lázár János. 

Forrás: www.mti.hu 

 

http://www.mti.hu/
http://www.mti.hu/
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Pankucsi az agrárium kifehérítéséről 

2015. április 13. 

 

A mezőgazdaság kifehérítését és az egyszerűsített foglalkoztatottak állandó, bejelentett 

munkahelyhez való segítését célozza a munkahelyvédelmi akcióterv kiterjesztése - közölte a 

Nemzetgazdasági Minisztérium adóügyi helyettes államtitkára. 

Pankucsi Zoltán kifejtette: a mezőgazdaságban sokan dolgoznak - akár idény-, akár állandó 

jelleggel -, akiket nem jelent be munkáltatójuk. Többen vannak továbbá, akik úgynevezett 

egyszerűsített foglalkoztatás keretében dolgoznak; egy-egy mezőgazdasági idény végével 

megszűnik jogviszonyuk, és a következő idényre kell várniuk, hogy dolgozhassanak. A 

mezőgazdasági ágazatra kiterjesztett kedvezményekkel ezeket a rétegeket segítenék hozzá 

ahhoz, hogy állandó, bejelentett munkahelyük legyen, amely később a nyugdíjuknál is fontos 

szempont lesz. 

A helyettes államtitkár azt mondta: a munkahelyvédelmi akcióterv 25 és 55 év közötti 

mezőgazdasági munkavállalókat érintő kiterjesztéséről szóló javaslatot nemsokára benyújtják 

az Országgyűlésnek. Ha ott átment a döntési folyamaton, a tervek szerint július elsejétől 

hatályba léphet a jogszabály. 

A különböző kedvezményezetti csoportokat más-más kedvezmények érintenek majd - mondta 

Pankucsi Zoltán. Példaként azt említette, hogy az 55 év feletti munkavállalók 

foglalkoztatásánál megfelezik a munkáltatók közterheit. 

Lázár János Miniszterelnökséget vezető miniszter múlt csütörtökön jelentette be, hogy az 

agrárkamara és földművelésügyi tárca javaslatára úgy döntöttek: a 25 és 55 év közötti 

mezőgazdasági dolgozókra is kiterjesztik a munkahelyvédelmi akciótervet. 

Pankucsi Zoltán szombaton az M1 aktuális csatornán már beszélt arról is, hogy a 

munkahelyvédelmi akcióterv kiterjesztése a 25-55 év közötti munkavállalókra a 

mezőgazdaságban 30-35 ezer embert érinthet, és mintegy 6 milliárd forintot hagyhat az ágazat 

munkaadóinál. 

Forrás: www.mti.hu 

 

 

Az embargó nyertese az orosz élelmiszeripar 

2015. április 14. 

 

Az importtilalom nagy nyertese az orosz élelmiszeripar, ahogy egyre erősödik a hazafiság 

érzése már az élelmiszer-választáskor is – tolmácsolja az Euronews információit számunkra 

az Orosz Hírek. Moszkva körülbelül 9 hónapja vezetett be importtilalmat az Európai Unióban 

és az Egyesült Államokban készült élelmiszerekre, az ellene kirótt szankciókra válaszul. 

Külföldi terméket ugyan most is lehet kapni, amit például Fehéroroszországon vagy Szerbián 

keresztül importálnak, ám az sem olcsóbb, mint a hazai. 

Egy baromfitenyésztő arról beszélt, hogy az emberek, ha már többet kell fizetni, akkor a 

hazait választják. Az ő új termékük a füstölt pulykamell. Füstölt libamájhoz hasonló 

termékkel is kísérletezett kacsamájból, ám az nem sikerült. 

A tejtermékek jelentős részét korábban Dániából importálta Oroszország. Az embargó 

koronamilliós károkat okozott a dán gazdáknak, ez az összeg most belföldön oszlik szét. 

- Azelőtt mindent magunk termeltünk, de aztán megállítottak minket és elárasztották a piacot 

külföldi áruval. A teheneket mind levágták, a gazdaságok kiürültek, ám most végre újra 

szükség van ránk – mondta egy kecskéket tenyésztő és tejtermeléssel foglalkozó asszony. 

A nyugati gyorsétterem-láncokhoz hasonló hazai láncolatot is létrehoznának. Sajtóhírek 

szerint erre két ismert filmrendező, Nyikita Mihalkov és Andrej Koncsalovszkij kapott 

megbízást és pénzt az államtól. A láncolat neve “Egyél otthon” lenne. 

http://www.mti.hu/
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A korlátozások egyik nyertese a Ros Agro nevű élelmiszeripari csoport, amelynek részvényei 

jelentősen erősödtek, köszönhetően a szankcióknak és a rubel értékvesztésének. 2014-ben 

rekordbevételre tett szert a cég, ahogy a vezérigazgató szerint még soha nem volt ilyen jó 

évük. Míg 2013-ban a bevételük 3,2 milliárd rubel volt, 2014-ben meghaladta a 20 milliárd 

rubelt.  Forrás: www.oroszhirek.hu 

 

 

Megjelent a kistermelői támogatásról szóló rendelet 

2015. április 15. 

 

Megjelent a földművelésügyi miniszter rendelete a mezőgazdasági kistermelői támogatásról; 

ennek alapján a kisgazdaságok egyszerűsített támogatási rendszerébe csak egyszer, 2015-ben 

lehet belépni - tette közzé a Földművelésügyi Minisztérium. A szaktárca felhívja a figyelmet, 

hogy így az idén megállapított támogatási összeg jár évente a termelőnek 2020-ig, 

amennyiben a gazdálkodó megtartja a - 2015-ös - belépéskori földterületét, és ebben az 

egyszerűsített rendszerben kíván maradni. 

Az a mezőgazdasági termelő jogosult támogatásra, aki vagy amely: legalább egy hektár 

földterülettel jogszerű földhasználóként rendelkezik (ha a támogatható terület több 

mezőgazdasági parcellából áll, az egyes mezőgazdasági parcellák támogatható területének el 

kell érnie a 0,25 hektárt), és mezőgazdasági tevékenységet folytat. A támogatás egyösszegű, 

amelynek gazdálkodónkénti éves mértéke minimum 500, maximum 1250 euró (minimum 150 

ezer, maximum 375 ezer forint - folyó áron számolva). 

A belépés megkönnyítésére a termelők számára rendelkezésre áll majd egy olyan kalkulátor, 

amely lehetővé teszi, hogy a rendszerbe történő belépésre nyitva álló időig minden termelő 

eldönthesse, hogy számára kedvező-e a jogcím vagy sem. A kalkulátor a Magyar Agrár-, 

Élelmiszergazdasági és Vidékfejlesztési Kamara és az Agrárgazdasági Kutató Intézet 

honlapján lesz elérhető. 

A támogatás igénybevételének feltétele az egységes kérelem benyújtása, valamint az, hogy a 

támogatási rendszerben való részvételi szándékát az egységes kérelem benyújtására szolgáló 

elektronikus felületen jelezze a gazdálkodó legkésőbb 2015. augusztus 15-ig. 

Forrás: www.mti.hu 

 

55 forintos szlovák tej a magyar áruházláncokban 

2015. április 16.  

 

Elképesztő áron van a polcokon a hazai kereskedelmi láncoknál az import UHT tej, nem sokat 

változott a tejtermelők helyzete a tavaly nyári demonstrációk óta.  

Az elmúlt nyáron többször demonstráltak a hazai tejtermelők az import dobozos tejek 

dömpingára miatt. Már akkor jelezték a kormányzati döntéshozóknak, hogy a véleményük 

szerint áfacsalással polcokra kerülő, első sorban szlovák tej padlóra küldheti a hazai 

tejágazatot - írja az agroinform.hu 

A tüntetés után portálunk Szlovákiában érdeklődött az UHT tej ára iránt, s azt tapasztaltuk, 

hogy az itthon is forgalmazott tejek a gyártó országban, 40-50 forinttal többe kerülnek, mint 

nálunk. Így az a paradox helyzet állt elő, hogy a szlovákoknak is megéri Magyarországra 

jönni és szlovák tejet vásárolni – nyilván a határ menti üzletekben. 

A tejesek demonstrációja után az agrárkormányzat segítséget ígért a termelőknek, s az őszi 

hónapokban valóban le is foglaltak néhány kamionnyi szlovák tejet, de ez csak csepp a 

tengerben. Szinte szó szerint, ugyanis az összes lefoglalt mennyiség kb. 100 ezer liter volt a 

néhány hónap alatt, ugyanakkor ágazati becslések szerint napi 1 millió liter tej érkezik az 

http://www.oroszhirek.hu/
http://www.mti.hu/
http://www.agroinform.com/gazdasag/eleguk-van-ha-kell-a-hatarokat-is-lezarjak-a-tejtermelok-20831
http://www.agroinform.com/gazdasag/eleguk-van-ha-kell-a-hatarokat-is-lezarjak-a-tejtermelok-20831
http://www.agroinform.com/gazdasag/szlovakiaba-mentunk-tejet-vasarolni-mit-gondolnak-megerte-15839
http://www.agroinform.com/elelmiszeripar/az-uht-tej-forgalmanak-ellenorzeset-rendelte-el-az-fm-15973


10 
 

országba. Tejpiaci szereplők akkor azt nyilatkozták portálunknak, hogy ezek csak 

látszatintézkedések, nem oldják meg a valódi problémát. 

A helyzet azóta sem javult, a tavaly nyári 110 forint körüli nyerstej felvásárlási ár ma már 

csak 80-85 forint között van, mélyen az önköltségi ár alatt. A feldolgozók azzal indokolják az 

árakat, hogy a késztermék piacon meg kell küzdeniük az olcsó külföldi tejekkel. A helyzetet 

érdekessé teszi, hogy mind Magyarországon, mind pedig Szlovákiában keresleti piac van, 

gyakorlatilag nyerstej hiány jellemző. Vagyis nem arról van szó, hogy a többlettermelését 

Szlovákia dömpingáron Magyarországra zúdítja. Sokkal inkább az lehet a gond, hogy 

továbbra is az áfacsalók mozgatják a piacot, s ez alól nem kivétel Szlovákia sem, ott ugyanis a 

lengyel és a cseh tej az olcsóbb a hazainál. Szlovákiában a tej áfája 20 százalék, nálunk pedig 

18. 

Magyarországon az import, 1,5 százalékos dobozos UHT tej ára a demonstrációk óta még 

olcsóbb lett, a legtöbb hazai kereskedelmi lánc 145 forintért kínálja, ami közgazdasági 

nonszensz – mondta lapunknak Hegedűs Imre tejtermelő, a több mint 1000 tehenet fejő 

Bicskei Mezőgazdasági Zrt. igazgatója. 

De, hogy is kerülhet ennyibe a tej? Érdemes visszaszámolni az árból! 

  

 a 145 Ft-os fogyasztói árú tejnek 123 Ft a nettó ára, 

 5 százalékos kiskereskedelmi árrést feltételezve 107 Ft-ért kapja az üzletlánc a tejet a 

nagykereskedőtől, 

 kb. 7 forint a logisztikai költség a gyárkaputól az üzletek polcáig, 

 legalább 30 Ft-ba kerül a nem kupakos, hajtogatott tejesdoboz, így már 70 forintnál 

járunk, 

 gyártási költség (pasztőrözés, fölözés stb.) 20 forint / kg – már 50 forintnál tartunk, 

 nyerstej logisztika (fejőháztól a feldolgozóig) kb. 7 Ft – 43 forintnál tartunk 

 zsírkorrekció (a 3,8 %-os tejből 1,5 %-os tej lesz): jelenleg kb. 600 forint a tejzsír 

kilója, így ha 2 %-ot elvesznek a nyerstejből, akkor az kilónként 12 forint bevétel a 

feldolgozónak, vagyis a végeredmény 55 forint. 

  

Elvileg tehát, a 145 forintos polcár 55 forintos nyerstej árat feltételez. Igen ám, de 

Szlovákiában a nyerstej ára megegyezik a hazai nyerstej felvásárlási árával, vagyis 80-85 

forint (euróból átszámolva). A különbség megegyezik a késztermék áfájával, azaz Hegedűs 

Imre és a tejtermelők szerint csak akkor lehet 145 forintért dobozos UHT tejet értékesíteni, ha 

annak valaki elcsalja az áfáját. A termelő úgy véli, ez közvetett bizonyíték, a kormányzat még 

sem tesz semmit ennek felgöngyölítése érdekében, pedig nyilvánvaló, hogy a többi olcsó 

import élelmiszer esetében is hasonló lehet helyzet, hiszen külföldön sem tudnak olcsóbban 

termelni, élelmiszert előállítani. Akár ezermilliárdos nagyságrendben esik el Magyarország 

így áfabevételtől – teszi hozzá. A szakember azt mondja, az „állam asszisztálása vagy szemet 

hunyása nélkül” mindez nem volna lehetséges. Példaként azt hozza, hogy ha ellopnak egy 

borjút az ezer egyedes évi szaporulatból, azt lehet, hogy nem veszi észre, da ha már 300 

hiányzik, az biztosan feltűnne neki. „Vagy én asszisztálok a lopáshoz, vagy olyan hülye 

vagyok, hogy nem érdemlem meg a fizetésemet” – mondja. 

A felháborodott tejtermelő azt mondja, nem érti miért volt szükség az ekáer-rendszer 

bevezetésére, hiszen esetükben a nyomon-követhetőséget már rég törvény írta elő. Ezek 

alapján, amennyiben a fogyasztó vagy valamelyik hatóság, a Nébih vagy a NAV kíváncsi egy 

termék származására, a kiskereskedő, a nagykereskedő és a gyártó is köteles annak eredetéről 

hitelesen, bizonyíthatóan beszámolni.  Azaz könnyedén ellenőrizhető volna, hogy ki kitől 

vette, és mennyiért.  

Véleménye szerint az ekáer csak egy újabb kiskaput nyitott meg az áfacsalók előtt. Számára 

érthetetlen, hogy amikor az ő telephelyéről elindul egy szállítmány egyik tejfeldolgozóba, azt 
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is neki kell a rendszerben regisztrálni időpont és rendszám megjelöléssel, de azt is, hogy 

megérkezett. Hegedűs szerint ez a „világ legnagyobb kiskapuja” a csaláshoz. 

A hosszú távú megoldás minden bizonnyal az áfa csökkentése lehetne, amíg ez nem történik 

meg, addig érdemes ügyeskedni a piacon.  

Forrás: www.agroinform.hu 

 

Feldman: fontos számunkra a GMO-mentesség 

2015. április 16. 

 

Magyarország számára fontos a genetikailag módosított szervezetektől való mentesség, az 

ország GMO-mentességét 2012 óta az alaptörvény is rögzíti - mondta Feldman Zsolt, a 

Földművelésügyi Minisztérium agrárgazdaságért felelős helyettes államtitkára. 

A „Hogyan maradjunk GMO-mentesek Európában” című fórum megnyitóján a helyettes 

államtitkár emlékeztetett: az idei Grüne Woche mezőgazdasági vásáron Berlinben megtartott 

agrárminiszteri csúcstalálkozón Fazekas Sándor földművelésügyi miniszter egy összefogásra 

ösztönző kezdeményezést tett "Szövetség a GMO-mentes Európáért" címmel. 

Annak eredményeként pedig, hogy az idén megszületett a genetikailag módosított szervezetek 

köztermesztésének tagállami tiltását lehetővé tévő uniós jogszabály-módosítás, az unió 

tagországai szuverén módon dönthetnek arról, hogy akarnak-e területükön GMO-kat 

termeszteni, vagy sem - tette hozzá. 

Feldman Zsolt jelezte: a genetikailag módosított növények tiltása mellett más ágazatokban is 

komoly szerepe lehet az európai országok együttműködésének a GMO-mentesség terén. 

Példaként hozta az állattenyésztést, ahol fontosnak mondta a GMO-mentes takarmány 

biztosítását. 

Megjegyezte, Magyarország ezért is kívánja a szója termőterületét a mostani 40-45 ezerről 

120 ezer hektárra növelni. Az import szójától való függőség csökkentése érdekében 

Magyarország csatlakozott a Duna-Szója Szövetséghez, amely osztrák kezdeményezésre jött 

létre. Forrás: www.mti.hu 

 

 

Megállapodás a FrieslandCampina Hungária és az Alföldi Tej között 

2015. április 16. 

 

Megállapodás született a FrieslandCampina Hungária ZRt. és az Alföldi Tej Kft. között a 

debreceni gyáregység eladásáról. Az új tulajdonos vállalta, hogy a debreceni üzem 

munkavállalóinak továbbfoglalkoztatása mellett a gyártás megszakítás nélkül folyik tovább a 

telephelyen. Az üzem eladása mellett a két cég bérgyártási megállapodást kötött, melynek 

keretén belül a jelenleg a debreceni üzemben előállított termékek a jövőben változatlanul 

helyben készülnek, és ezen termékek forgalmazását továbbra is a FrieslandCampina Hungária 

végzi. Ez a lépés újabb mérföldkő a  vállalat 2 éve megkezdett ipari és logisztikai 

átszervezésében, amely folyamat így sikeresen lezárult. Az adásvételi szerződés ünnepélyes 

aláírását Feldman Zsolt, Földművelésügyi helyettes államtitkár, Glattfelder Béla 

gazdaságszabályozásért felelős államtitkár és Dr. Papp László, Debrecen város polgármestere 

is jelenlétével tisztelte meg. 

A FrieslandCampina Hungáriánál két éve zajló átszervezés célja az volt, hogy hosszú távon 

támogassa a hazai termelési kapacitás fenntartását és hatékonyabbá tételét, a versenyképesség 

javítását, ezáltal biztosítva a magyar piacon való erős jelenlétet a jövőben is. A mátészalkai 

üzem jelentős befektetéssel megvalósult bővítése és fejlesztése és ezzel párhuzamosan  a 

debreceni gyár jövőjének biztosítása a folyamat kulcsfontosságú elemei voltak. 

http://www.agroinform.hu/
http://www.mti.hu/


12 
 

„Ez a megállapodás tökéletesen illeszkedik a vállalat azon törekvéséhez, hogy az érintett 

dolgozók sorsát megnyugtató módon rendezzük megőrizve a munkahelyeket és egyben 

hozzájáruljunk a debreceni tejipar fennmaradásához is.” – nyilatkozta Szautner Péter, a 

FrieslandCampina Hungária vezérigazgatója. „Ezzel a lépéssel a FrieslandCampina Hungária 

átfogó ipari és logisztikai átszervezése befejeződött. Úgy gondoljuk, hogy pozitív és 

fenntartható eredménnyel zárult le ez a folyamat. Ezzel a megállapodással, újra jeleztük, hogy 

a vállalat elkötelezett a hazai piac és fogyasztók igényeinek minél teljesebb kiszolgálása és a 

magyarországi gyártás mellett.” 

A napokban lezárult a versenyhivatali eljárás, és a GVH-engedély kézhezvételével 

megkezdődik a felkészülés a gyár hivatalos átadására. 

Forrás: www.elelmiszer.hu 

 

 

Szakmai fórum az egészségesebb élelmiszerekért 

2015. április 17. 

 

Az élelmiszeripar a fogyasztók egészségéért: tegyünk együtt érte! címmel tartott szakmai 

fórumot az Élelmiszer-feldolgozók Országos Szövetsége (ÉFOSZ) csütörtökön, Budapesten. 

A rendezvény témája az a 75 vállalás volt, amellyel 25 szervezet csatlakozott 1 év alatt az 

Együtt a Fogyasztókért önszabályozó iparági kezdeményezéshez. 

A népegészségügyi mutatók romlása és az elhízás számos okra visszavezethető, összetett 

társadalmi probléma, melynek megoldása csak az érintettek összefogásával lehetséges. Az 

élelmiszeripar saját felelősségét felismerve, a szigorú jogszabályokon túlmenően egy éve az 

önszabályozás eszközével is él. 1 év, 25 csatlakozó 75 vállalás még csak a kezdet, az 

Élelmiszer-feldolgozók Országos Szövetsége célja, hogy minden érintett szereplőt bevonjon. 

Az Élelmiszer-feldolgozók Országos Szövetsége által életre hívott és működtetett rendszer 

első éves mérlege 25 csatlakozó és 75 vállalás.  

Az élelmiszeripar az Együtt a Fogyasztókért kezdeményezés keretein belül 2014 tavaszán, az 

önszabályozás eszközével élve konkrét vállalásokkal kötelezte el magát a termékfejlesztés, a 

reklámozás, a címkézés, valamint a testmozgás népszerűsítése területén, így is segítve a 

fogyasztókat a kiegyensúlyozott táplálkozás, az aktív, egészséges életmód megvalósításában 

és ez által egészségi állapotuk javításában.  

Bővebben: www.mti.hu 

 

 

Elkezdődött az egységes agrártámogatási kérelmek benyújtása 

2015. április 17. 

 

Megindult az egységes agrártámogatási kérelmek beadása április 1-jén, mostanáig körülbelül 

900 ezer-1 millió hektárra adtak be kérelmet, illetve kezdték el a beadást - közölte Gyuricza 

Csaba, a Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési Hivatal elnöke. 

A támogatás körülbelül 70 ezer forint hektáronként - hangsúlyozta, hozzátéve, hogy 

összességében 420 milliárd forint a tét. 

Az MVH elnöke a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara szerepét kiemelve elmondta: a rendszer 

összetettebbé vált ebben az évben, jelentős a falugazdászok szerepe, akik helyben segítik a 

gazdálkodókat a kérelmek kitöltésében. A szankciómentes beadás határideje május 15-e; az a 

cél, hogy addig minden gazdálkodó be tudja adni kérelmét, hogy októberben az őszi munkák 

idején előleget tudjanak fizetni - fejtette ki.  

Június 9-éig van lehetőség még arra, hogy a támogatás csökkenése mellett beadják a 

gazdálkodók a kérelmet; a csökkenés napi 1 százalékot jelent - mutatott rá az MVH elnöke. 

http://www.elelmiszer.hu/
http://www.mti.hu/
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Fazekas Sándor földművelésügyi miniszter március 31-én sajtótájékoztatón ismertette, hogy a 

magyar gazdák az egységes kérelem keretében több mint 30 féle agrártámogatást 

igényelhetnek. A gazdálkodók mintegy 400 milliárd forintnyi összeghez juthatnak hozzá, ami 

segíti őket a termelésben, illetve abban, hogy egészséges, jó minőségű magyar élelmiszer 

kerüljön a családok asztalára. 

A kérelmek a Mezőgazdaság és Vidékfejlesztési Hivatal elektronikus felületén, ügyfélkapun 

keresztül nyújthatók be. Forrás: www.mti.hu 

 

 

Megújul a Magyar Turizmus Zrt. 

2015. április 20.  

 

Megújul a Magyar Turizmus Zrt. (MT Zrt.), a turizmus és az agrármarketing-programok 

hatékonyabb támogatása érdekében – közölte a Nemzetgazdasági Minisztérium az MTI-vel.  

A tájékoztatás szerint a turisztikai ágazatot összefogó intézmény egyik kiemelt feladata lesz a 

részben uniós forrásokból is támogatott turisztikai vállalkozások, illetve mezőgazdasági 

termékek, hungarikumok népszerűsítése Magyarországon és külföldön. 

Ennek érdekében a marketingtevékenységre, az ágazat által nyújtott újdonságok 

megismertetésére az eddigieknél is nagyobb hangsúlyt kell fektetnie a Zrt.-nek – idézte a 

közlemény Varga Mihályt. A nemzetgazdasági miniszter úgy véli, a Magyar Turizmus Zrt.-

nek mindent meg kell tennie, hogy az elmúlt évekhez hasonló bővülés legyen a turisztikai 

ágazatban, még több hazai és külföldi vendég töltse szabadidejét magyarországi 

szálláshelyeken és fogyasszon magyar termékeket. Forrás: www.trademagazin.hu 

 

Orosz ellenőrök Magyarországon? Igen! 

2015.április 20. 

 

Orosz tervek szerint élelmiszer-biztonsági szakemberei olyan magyar cégeknél 

vizsgálódnának, amelyek még nem exportáltak Oroszországba. A magyar kormány szerint 

azonban régi cégekről van szó. Budai Gyula kormánybiztos szerint a magyar zöldség-, 

gyümölcs- és hústermelőknél esedékes vizsgálat az EU-elleni embargó feloldása utáni időkre 

való felkészülést jelenti, Moszkva azonban nem zárja ki, hogy akár ettől függetlenül is 

szállíthatnának hozzá élelmiszert a magyar vállalatok.  

Ha Moszkva úgy akarja, már akkor is szállíthatnak magyar cégek hús- és tejipari termékeket, 

élőállatot, zöldséget, gyümölcsöt Oroszországba, mielőtt az orosz fél érvénytelenítené az EU 

ellen tavaly augusztusban életbe léptetett embargót. 

Azt Budai Gyula bejelentése után az orosz élelmiszer-biztonsági hatóság (Rosszelhnadzor) is 

megerősítette, hogy szakemberei április 20. és 30. között Magyarországon lesznek, ahol 22 

céget fognak megvizsgálni. 

 

A szakmát ismerők szerint önmagában természetes, hogy a cégek listáját nem verik nagy 

dobra, hiszen akkor van igazán értelme az ellenőrzésnek, ha az többé-kevésbé váratlan. 

Meglepő azonban, hogy az érintett cégek körét alapvetően másképp határozta meg az orosz és 

a magyar fél. A Külügyi és Külgazdasági Minisztérium szerint olyan cégekről van szó, 

amelyeket már tavaly is átvizsgált az orosz hatóság.  Ezzel szemben a Rosszelhnadzor szerint 

olyan új cégeket fognak felkeresni, amelyeknek eddig nem volt közvetlen kereskedelmi 

kapcsolatuk Oroszországgal. 

A célunk az országunkba szállító magyar cégek körének szélesítése – adta meg az új cégek 

felkeresésének okát Alekszej Alekszejenko. A Rosszelhnadzor hivatalos képviselője szerint 

az Oroszországba irányuló exportengedéllyel már rendelkező – de az embargó miatt a 

http://www.mti.hu/
http://www.trademagazin.hu/
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szállítás lehetőségétől megfosztott – cégekkel később is ráérnek foglalkozni, mert a folyamat 

velük egyszerűbb lesz. 

Alekszejenko szerint a cégek listáját csak azután véglegesítik, hogy a hatóság szakemberei 

megérkeztek Magyarországra. 

 

A magyar cégek az embargó utáni időszakra készülnek, a cél az, hogy a lehető leggyorsabban 

megindulhasson, az embargó feloldása után a kiszállítás, állítja a KKM. 

A magyar kormány szerint tehát nincs arról szó, hogy az oroszok kiemelnének egy-egy 

országot az EU-val szembeni szankció hatálya alól – ezt Putyin is cáfolta, amikor Ciprus és 

Görögország mellett Magyarország is felmerült a lehetséges kedvezményezettek között –, 

Alekszejenko azonban nem zárta ki a tiltás részleges feloldását, bár hangsúlyozta, hogy ez 

nem a hatóság kompetenciája, és mindenképp csak elvi lehetőség. 

Szakági források szerint azonban kényelmetlen helyzetbe kerülne Magyarország, saját 

közösségén, az EU-n belül, ha mégis kapna felmentést az EU egészére vonatkozó tiltás alól. A 

rövidtávú haszon komoly konfliktusokat szülhet, hiszen a harmadik országba irányuló 

kereskedelem az EU közös ügye. 

Bővebben: www.index.hu 

 

 

Megjelent az iskolatej rendelet 

2015. április 24. 

 

Tej mellett joghurtot, kefirt és ömlesztett sajtot is kaphatnak az óvoda- és iskolatej program 

keretében a gyerekek, az erről szóló földművelésügyi miniszteri rendelet a Magyar Közlöny 

57. számában jelent meg.  

A rendelet augusztus 1-jétől a következő év július végéig öt szállítási időszakot jelöl ki. Egy 

héten legfeljebb négy tanítási vagy nevelési napon, gyermekenként és tanítási vagy nevelési 

naponként legfeljebb negyed liter tejegyenértékkel megegyező mennyiségű tejtermék osztható 

ki. A különböző zsírtartalmú termékek mellett a natúr és gyümölcsös joghurtok, kefirek, 

illetve az ömlesztett sajtok szerepelnek a rendelési listán. A középiskolákban közösségi 

forrásból, az óvodások, az általános iskolai tanulók, valamint a sajátos nevelési igényű 

óvodások és tanulók részére pedig részben közösségi, részben pedig központi költségvetési 

forrásból finanszírozzák az iskolatejet. A támogatott tejet az szállíthatja, aki rendelkezik a 

Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési Hivatal előzetes jóváhagyásával. Szállítási  szerződést 

kettő, három vagy öt időszakra lehet kötni. A szállítók rangsorolása esetén - egyebek mellett - 

előnyben kell részesíteni azt a szállítót, amely a teljes tanévre szállít, illetve engedélyezett 

tejipari feldolgozó üzemmel vagy tejtermelést folytató tenyészettel rendelkezik. 

Forrás: www.mti.hu 

 

 

Fejlesztések kellenek a tejiparban 

2015. április 24.  

 

Elengedhetetlen az élelmiszer-feldolgozás fejlesztése, a megfelelő beruházások nélkül nem 

lesz versenyképes tejipar Magyarországon – jelentette ki  Antal Gábor, a Hód-Mezőgazda Zrt. 

vezérigazgatója Hódmezővásárhelyen.  

Az Alföldi Állattenyésztési és Mezőgazda Napok megnyitóján elmondott 

köszöntőbeszédében Antal Gábor kifejtette: a tejkvóta kivezetése után Magyarország 

lemaradhat a fejlesztések nélkül. 

http://www.index.hu/
http://www.mti.hu/
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Az eseményen felszólalt Feldman Zsolt is. A Földművelésügyi Minisztérium 

agrárgazdaságért felelős helyettes államtitkára kijelentette: mai árakon számolva 2020-ig 

4350 milliárd forint érkezik a mezőgazdaságba, ez a hatalmas összeg egyben hatalmas 

felelősséget is jelent. Az új támogatási rendszerben a források okos elköltésével azonban 

javítható a hazai élelmiszergazdaság versenyképessége – tette hozzá. 

Forrás: www.elelmiszer.hu 

 

 

 

 
 
Budapest, 2015. május 7. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

A piaci hírek adott hónapon belüli esetleges változásainak pontosabb követhetősége 

érdekében a sajtócikkek megjelenési sorrendben kerülnek feltüntetésre. 

http://www.elelmiszer.hu/

